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Кинематографияға қатысты 
қтжат мақүлданды

Бразилия елшісіне 
тілектестік білдірді

Парламенг Сенатынын Төрағасы Қасым-Жомарт Токаев 
Бразилиянын Казакстандагы елшісі Марсня Доннер Абреуді 
онын өтініші бойынша кабылдады, деп хабарлады Сенаттын 
баспасоз қызметі.

Мәжіліс Торағасы Нүр.тан 
Нығматулиннің тораға- 
лыгымен өткен палатаның 
жалпы отырысында депу- 
таттар «Кинематография 
туралы» және «Қазакстан 
Республикасынын кейбір 
заңнамалыкактілеріне ки- 
нематография мәселелері 
бойынша өзгерістер мен 
толыктырулар енгізу тура- 
лы» заңжобаларын бірінші 
оқылымда макұлдады. 
Сонымен қатар «Қазак- 
стан Республикасының 
кейбір заңнамалык ак- 
тілеріне халықтын жұ- 
мыспен камтылуын фор- 
мализациялау мәселелері 
бойынша өзгерістер мен 
толыкгырулар енгізу тура- 
лы» зан жобасы өндіріске 
қабылданды.

Ахмотов С Қ
Жылқышиеп Б Ж
Аромова И.П 
Қаратаов Ф Ө _ _ — —

Төраға Қазакстандағы жұмы- 
сыныц басталуымен құттықтап, 
елшіге тілектестігін білдірді және 
онын дипломатиялық қызметі 
екіжақты ынтымақтастықтағы 
маңызды межеге тұспа-тұс кел- 
генін - екі елдін арасындағы дип- 
ломатиялық қатынастар орнаға- 
нына 25 жыл толғалы отырғанын 
атап өтті. «Бұл жылдар ішінде 
біздін елдеріміз арасындағы каты- 
настар, оның ішінде жоғары 
денгейдегі сапарлар алмасудың 
аркасында достық байланыстар 
елеулі түрде нығайды», деді 
Сенат Төрағасы.

Әңгіме барысында Қазақстан

Елбасы көрмесі - .
Атырауда

Атыраудағы Шаймардан Сариев атындағы коркемсурет және 
колданбалы-сәндік өнер музейіне «Н. Назарбаев: дәуір, тұлға, 
қоғам» көшпелі кор көрмесінін жәдігерлері койы.тды.

ГЭЗ Бакытгүл БАБАШ,
ІЫі «Егемен Кдзақстан»

Көрменің ашылу салтана- 
тына Қазақстан Республикасы 
Президенті Кеңсесінің басшы- 
сы, Қазақстан Республикасынын 
Тұнғыш Президенті - Елбасы 
Кітапханасы директорының 
міндетін аткарушы Махмұд 
Қасымбеков, Атырау облысының 

мен Бразилияның өзара парла- 
ментаралык іс-кимылын, оның 
ішінде парламентаралық ұйым- 
дар аясындағы ынтымақтас- 
тықты одан әрі белсенді жүргізуге 
мүдделілік білдірілді.

Қ.Тоқаевтың айтуынша, сау- 
да-экономикалық және саяси 
ыіггымактастыкты өрістету үшін 
елеулі мүмкіндіктер бар. Бұл 
тұрғыда Бразилия сыртқы істер 
министрінің алдағы сапарының 
манызы зор болғалы тұр. «Бұл - 
екіжакты катынастарда маңызы 
зор оқиға, бұл сапар екі ел ынты- 
мақтастығына салмақты серпін 
береді», деді Сенат Төрағасы.

Көрме барысында Елбасы ту- 
ралы бұрын-соңды беймәлім 
болған акпараттарды алып, сая- 
саттағы тұлғалардың еліміз, 
Көшбасшымыз туралы ой-пікір- 
лерімен таныса аласыздар. 
Бүгінгі шара - тарихи шара. Сол 
тарихтың куәсі болуға барлы- 
ғыңызды шакырамын», деді.

Көшпелі көрме жобасы 
бұған дейін Алматы, Шымкент

Серік ӘБДІБЕК,
«Егемен Кдзақстан»

Үш жылда 20 көркем 
фильм тұсірілді

Кинематография саласын- 
дағы қоғамдық қатынастарды 
реттейтін дербес салалық заң- 
ды қабылдау ұлттық фильм- 
дердің сапасын және бәсекеге 
қабілеттілігін арттыруға, кино 
көрсетілім қызметінің халық- 
қа қолжетімді болуына, ки- 
ноиндустрияның ашықтығы 
мен инвестициялық тартымды- 
лығына, шетелде қазақстандық 
кино мәртебесінің өсуіне және 
мойындалуына заңнамалық дең- 
гейде жағдайлар жасау үшін 
қажет.

Сонымен қатар жекелеген 
заңды гұлғалардың жұмыс істеуі 
арқылы ұлттык мәдени игіліктің 
ажырамас бөлігі ретінде ұлттық 
фильмдерді және олардың 
бастапкы материалдарын сакгау 
жолымен ұлттық кинематогра- 
фияны қолдау да көзделеді.

Кинематография саласына 
түбегейлі өзгеріс әкелуі тиіс 
заң жобасы бойынша баян- 
дама жасаған Мәдениет және 
спорт министрі Арыстанбек 
Мұхамедиұлы бұл саланың ты- 
нысын ашатын алғашкы заңның 
қабылдануы маңызды оқиға бо- 
латынына сенімді екенін айтты.

- Әрине бұл - өте күрделі де 
ауқымды заң. Ол ұлттық кино- 
нын әрі карай дамуы жолында 
түбегейлі өзгерістер алып келеді 
және үш негізгі міндетті шешуге 
бағыт алады. Біріншіден - ұлттық 
фильмдер өндірісіне қолдау, 
екіншіден - ұлттық киноның 
кең таралуын қамтамасыз ету, 
үшіншіден - қазақстандық кино- 
ның халықаралық нарыкқа шы- 
ғуы, оның ішінде бірлескен ки- 
нофильмдер және әлемнің же- 
текші кинокомпанияларымен 
бірлескен өнімдер жасау, - деді 
министр.

А.Мұхамедиұлының айтуын- 

ша, бірнеше жыл ішінде про- 
каттағы ұлттық киноның үлесі 
2014 жылғы 6%-тен 12,5%-ке 
екі есе өскен. Соңғы үш жыл- 
да министрліктің тапсырысы 
бойынша 20 көркем, 67 деректі, 
4 анимациялык картина шыға- 
рылған. Олардың барлығы елі- 
міздің тарихы, мәдениеті, дәс- 
түрі, қазіргі жетістіктері, тари- 
хи тұлғалары, «біздің заманы- 
мыздың қаһармандары» сияқты 
тақырыптарды қамтыған.

- «Елбасы жолы», «Қазақ Елі» 
- «Алмас Қылыш», «Анаға апа- 
рар жол», «Оралман», «Құнан- 
бай», «Аманат» сияқты ауқымды 
тарихи жобалар қазақстандық 
прокаттың сөзсіз көшбасшысы 
болды. «Елбасы жолы» - 
«Астана» киноэпопеясының 
жалғасы, «Қазақ Елі» тарихи 
картинасының келесі фильмі, 
«Томирис» тарихи фильмі, 
«Балуан Шолақ», «Жеңімпаз» 
көркем фильмдерінің, «Күлте- 
гін», «Мұзбалақ» анимациялық 
картиналарының және баска да 
көптеген жобалардың тұсау- 
кесерлері күтілуде. Қазақстан 
киносы тарихта алғаш рет ха- 
лыкаралық прокатқа шықты. 
Жасыратыны жоқ, бұрын біз 
тек халықаралык фестивальдар 
мен байқаулардағы бір жолғы 
керсеткіштермен шектелетінбіз, 
бүгінгі күні бірлескен өнімнін 
арқасында 2017 жылы ресейлік 
прокаттың көшбасшысы болған 
қазақстандық-ресейлік «28 пан- 
филовшылар» кинокартинасы 
әлемдік деңгейде мойындалды, 
голливудтық компаниялармен 
бірлесіп түсірілген «Әміре» кар- 
тинасы улкен жетістікпен өтіп, 
4 апта бойы прокатта жетекші 
орынға ие болды, - деп атап өтті 
Арыстанбек Мұхамедиұлы.

Министрдің баяндауына 
қарағанда, Мемлекеттер бас- 
шыларының бастамасымен 
түсірілген алғашкы Қазақстан- 
Қытай бірлескен «Композитор» 
фильмі әлемнің барлық жетекші 

кинокомпаниялары армандай- 
тын Қытай кинопрокатының 
кең нарығына шығады. Сондай- 
ақ жақында «ТокуоМемгСіпета» 
компаниясының қатысуымен 
Алматы облысында Қазақстан- 
Жапония бірлескен өнімі - 
«Конокрады» толық метражды 
көркем фильмінің түсірілімі бас- 
талып кеткен.

Ұлттық кинематография та- 
рихында 2017 жылдың елеулі же- 
тістіктерінін бірі ретінде қалатын 
Канн фестивалінде қазақстандық 
павильонның ашылуын айтуға 
болады. Аталған фестивальда 
«Үздік әйел рөлі үшін» бас жүл- 
дені иеленген отандасымыз 
Самал Еслямованың жеңісіне 
әлем жұртшылығы қол соқты.

Ал биылғы жылдын басты 
оқиғасы 75-ші Венеция халық- 
аралық кинофестивалінің «Го- 
ризонт» бөлімі бойынша «Үздік 
режиссура» сыйлығын минис- 
трліктің тапсырысы бойынша 
түсірген қазақстандық режис- 
сер Эмир Байғазиннің «Өзен» 
фильмінің алуы болып отыр.

Айта кетерлігі, зан жобасын 
әзірлеу барысында АҚШ, Фран- 
ция, Германия, Қытай, Жаңа 
Зелаңдия, Ұлыбритания, Канада, 
Ресей, Корея, Румыния тәрізді 
кино шығарудағы жетекші мем- 
лекеттердің озық тәжірибелері 
мен заңнамалары зерделенген.

- Елбасының АҚШ-қа жа- 
саған сапары барысында аме- 
рикалық бизнес «капитандар- 
мен» өткен кездесуде Америка 
кино өндірісі қауымдастығы, 
Голливуд және тағы да басқа 
америкалык компаниялардың 
Қазақстанда түсірілім жасауға 
қызығушылық білдіргені өз- 
деріңізге мәлім. Бүгінгі таңда 
біз «Ұ/агпет Вгоз. ЕпІеПаіптепГ», 
«Моііоп рісһіге», «20іһ Сепіигу 
Ғох», «ІЧВС Ііпіуегхаі», «Тһе \Ұа1і 
Візпеу Сотрапу», «Рагатоипі 
Рісіигез Согрогаііоп» және 
тағы баска компанияларының 
басшылықтарымен кеңесіп, 

келіссөздер жүргізудеміз, - деді 
министр.

Кейбір ірі қалаларда 
кинотеатр жоқ

Заң жобасы талкыланған 
жалпы отырыста Палата Төр- 
агасы киноиндустрияны дамьггу 
үшін жағдай жасап, оның ин- 
вестициялық тартымдылығын 
арттыру қажеттігін атап өтті.

Сондай-ақ Н.Нығматулин 
кино өндірісі бизнес желілеріні 
де болса, бюджетке айтарлықтаіТ 
кіріс әкелуі мүмкін екендігін жет- 
кізді. Кинематография саласын- 
дағы басты проблемаларға тоқ- 
талған Мәжіліс Төрағасы бү- 
гінгі күннің өзінде кейбір ірі қа- 
лаларда бірде-бір кинотеатр жок 
екендігіне назар аударды.

Кинематография туралы 
заң жобасын әзірлеу барысын- 
да депутаттар тарапынан бір- 
шама ұсыныстар енгізілген. 
Олардың қатарында балалардың 
денсаулығы мен дамуына зарда- 
бын тигізетін акпараттан қорғау 
туралы заңға сәйкестендіріп, 
фильмдердің жасқа қатысты 
классификациясы бойынша, 
сонымен катар жергілікті атқа- 
рушы органдардың құзыретінс 
кинематография туралы зан- 
наманы ұстану бойынша мем- 
лекеттік бақылауды жүргізу 
жөнінде толықтыру және қа- 
зақ тілінің тазалығын сақтау, 
оның дамуына ықпал ету, қол- 
дану аясьін кеңейту мақсатында. 
фильмдердің прокаттау тілі жө- 
ніндегі нормаларғадатолыкгыру- 
лар және баска да бірқатар түзе- 
тулер енгізілгенін айтуға болады.

Заң жобасы депутаттар тара- 
пынан қолдау тапты. Осы рстгс 
Мәжіліс Төрағасы еліміздің кнне- 
матография саласын мемлекеттік 
қолдау алғаш рет құқықтық не- 
гізге ие болғанын, бұл қазақ 
киносының дамуы мен сапасын 
және бәсекеге қабілеттілігін арт- 
тыруға мүмкіндік беретінін атап 
айтты.


